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5- ALTRA INFORMACIÓ 

5.3 Altres 

Edicte 

El síndic general, atès que el Consell General, en la 

seva sessió del dia 15 de febrer del 2019, ha aprovat 

el dictamen de la Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera, disposa 

publicar el referit dictamen. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 15 de febrer del 2019 

Vicenç Mateu Zamora  

Síndic General 

Dictamen de la Comissió Especial de 

Vigilància i Prevenció de Risc per a 

l’Estabilitat Financera 

La Comissió Especial de vigilància i prevenció de risc per 

a l’estabilitat financera ha examinat, en el decurs de 

les reunions celebrades els dies 21 de novembre i 12 

de desembre de 2018, 3 de gener i 6 de febrer de 

2019 la informació i documentació que consta 

referenciada en el present document, de la qual se'n 

desprèn el següent: 

ÍNDEX 

1. Antecedents 

1.1. Creació 

1.2. Objecte 

1.3. Funcionament 

2. Composició 

3. Treballs de la Comissió 

3.1. Reflexions preliminars elaborades pels grups 

parlamentaris 

3.2. Estudi realitzat per l’assessor de la Comissió 

4. Conclusions i recomanacions 

4.1. Conclusions i recomanacions presentades en 

nom de la Comissió 

1. Antecedents 

1.1. Creació 

El Ple del Consell General, en la sessió celebrada el 

dia 11 de juny del 2015, va aprovar per 23 vots a 

favor (Grup Parlamentari Demòcrata i Grup 

Parlamentari Liberal) i 5 abstencions (Grup 

Parlamentari Mixt), la creació de la Comissió Especial 

de vigilància i prevenció de risc per a l’estabilitat 

financera. 

La creació de dita Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera responia a 

la iniciativa dels grups parlamentaris Demòcrata i 

Liberal, registrada per carta de 3 de juny del 2015 

(Reg. 580/2015), i que s’adjunta al present dictamen 

com a Annex 1. La durada de la Comissió 

s'estableix des de la data de la seva constitució i  

f ins que el Consell General n'acordi l’extinció. 

L’article 48 del Reglament del Consell General 

(RCG) estableix, en el seu apartat 1, que “el Consell 

General podrà crear en cada legislatura Comissions 

d'estudi o d'enquesta sobre qualsevol qüestió d'interès 

públic, a proposta del Síndic General, de dos Grups 

Parlamentaris o d'una tercera part dels consellers.”; i en 

el seu apartat 2 que “Pel mateix procediment podran 

crear-se Comissions de Legislatura de caràcter legislatiu 

o de tipus especial”. 

Així, mateix, l’article 48.3 del RCG estableix que 

“Les conclusions de les Comissions d'estudi o d'enquesta 

quedaran reflectides en un dictamen que ha de ser 

debatut pel Consell General”. 

El dia 22 de juny del 2015, sota la presidència del 

M.I. Sr. Vicenç Mateu Zamora, Síndic General, es va 

constituir la Comissió Especial de vigilància i prevenció 

de risc per a l’estabilitat financera, integrada pels 

presidents i presidents suplents dels grups 

parlamentaris presents al Consell General, en base a 

l’acord del ple del dia 11 de juny, podent-se aquests 

fer substituir, en cas d’absència, per qualsevol altre 

membre del seu grup parlamentari.  

En la sessió constitutiva també es va acordar un 

primer pla de treball a desenvolupar el mes de juny i 

el mes de juliol del 2015, centrat en un seguit de 

compareixences que es detallen en l’apartat relatiu 

als Treballs de la Comissió del referit dictamen. Una 

planificació que es va anar ampliant a mesura que 

avançaven els treballs. 

1.2. Objecte 

L’objecte de la Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera és el 

següent: 

- Valoració i adopció de Polítiques 

Macroprudencials: amb l'objectiu de identificar 

riscos sistèmics, prevenir-los, i augmentar la 

capacitat de resistència del sector financer, i 

adopció de mesures per contrarestar les fonts de 

risc. En especial, seguiment de la situació de la 

BANCA PRIVADA D’ANDORRA, SA, així com 

la valoració i determinació de les mesures per 

pal·liar efectes colaterals. 

- Adopció de Polítiques Microprudencials: a partir 

dels principis, i gradualitat de Basilea III, en relació 

a les entitats financeres. 
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- Seguiment, valoració i avaluació de la 

implementació de les directives de la Unió 

Europea, establertes en l’Acord de la Unió 

Monetària entre la Unió Europea i el Principal 

d'Andorra de 30 de juny del 2011. 

- Avaluació i seguiment de les valoracions de les 

Agencies de Rating Internacional. 

- Valoració i adequació de les institucions de 

control i supervisió del sistema financer andorrà, 

en funció de les conclusions deis 3 primers 

punts: Unitat d’intel·ligència Financera (UIFand), i 

de l’Institut  Nacional Andorra de Finances 

(INAF). 

- Anàlisi i valoració de l’adhesió als organismes 

internacionals del Fons Monetari Internacional i/o 

Banc Mundial. 

- Anàlisi de les Relacions Exteriors i de la xarxa 

diplomàtica. 

1.3. Funcionament 

En relació al funcionament de la Comissió Especial de 

vigilància i prevenció de risc per a l’estabilitat financera, 

els membres van acordar seguir allò fixat al 

Reglament del Consell General, amb les 

particularitats establertes en la carta de sol·licitud de 

constitució de la Comissió.  

En línies generals es poden establir els següents: 

- Objecte: (Definit a l’apartat anterior). 

- Composició: integrada pels presidents i presidents 

suplents dels grups parlamentaris, podent-se aquests 

fer substituir per qualsevol membre del mateix grup. 

- Durada: des de la seva constitució i fins que el 

Consell General n’acordi l’extinció. 

- Règim dels acords: per consens i, subsidiàriament, 

segons el vot ponderat de cadascun dels grups 

parlamentaris. 

- Règim de les compareixences: amb caràcter privat. 

S’estableix una primera part en què el compareixent 

realitza una exposició en base a l’ordre del dia pel 

qual ha estat convocat i una segona part de 

preguntes dels consellers generals membres de la 

Comissió. Les sessions s’enregistren i es transcriuen 

literalment. 

- Reunions: data preferent, els dimecres a les 9.30 h.  

- Comunicacions entre els membres: la comunicació 

i distribució de documentació entre els membres es 

realitza per correu electrònic com a via preferent. 

2. Composició 

Els M.I. Consellers Generals que han esdevingut 

membres de la Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera són els que 

es relacionen a continuació: 

- Sr. Miquel Aleix Areny (GPD) 

- Sr. Ladislau Baró Solà (GPD) 

- Sr. Jordi Gallardo Fernàndez (GPL) 

- Sr. Pere López Agràs (GPM-PS) 

- Sr. Víctor Naudi Zamora (GPM-SDP) 

- Sr. Josep Pintat Forné (GPL) 

A continuació, van resultar escollits el Sr. Ladislau 

Baró Solà, com a President, i el Sr. Josep Pintat 

Forné, com a Vicepresident de la Comissió Especial de 

vigilància i prevenció de risc per a l’estabilitat financera.  

El dia 7 d’octubre del 2015, el Sr. Víctor Naudi 

Zamora (GPM-SDP) va renunciar a ser membre de 

la Comissió, i en el seu lloc va esdevenir membre el 

Sr. Gerard Alís Eroles (GPM-PS). 

Amb data de dia 14 de setembre del 2016, el Sr. 

Víctor Naudi Zamora (GPM-SDP) es torna a 

incorporar com a membre de la Comissió, en tant 

que president suplent del Grup Parlamentari Mixt. 

Degut als canvis ocorreguts en el si dels grups 

parlamentaris Liberal i Mixt, durant el mes de 

desembre del 2017, la composició de la Comissió 

Especial de vigilància i prevenció de risc per a l’estabilitat 

financera va quedar constituïda com segueix a 

continuació: 

- Sr. Ladislau Baró Solà (GPD), President 

- Sr. Miquel Aleix Areny (GPD) 

- Sr. Jordi Gallardo Fernàndez (GPL) 

- Sr. Pere López Agràs (GPM-PS) 

- Sra. Judith Pallarés Cortés (GPL) 

- Sr. Josep Pintat Forné (GPM-UL/CGILM) 

En la reunió del 4 d’abril del 2018, es va procedir a 

designar novament la Vicepresidència de la Comissió 

Especial de vigilància i prevenció de risc per a l’estabilitat 

financera, resultant escollit el Sr. Josep Pintat Forné, 

com a Vicepresident de la Comissió. 

Amb data de dia 20 d’abril del 2018, el Síndic 

general va comunicar al President de la Comissió 

que el Sr. Jordi Gallardo Fernàndez havia comunicat 

per escrit de data 18 d’abril del 2018 que el Grup 

Parlamentari Liberal deixava de formar part de la 

Comissió Especial de vigilància i prevenció de risc per a 

l’estabilitat financera. 

Per tant, la Comissió Especial de vigilància i prevenció 

de risc per a l’estabilitat financera va passar a quedar 

constituïda com segueix: 

- Sr. Ladislau Baró Solà (GPD), President 

- Sr. Josep Pintat Forné (GPM-UL/CGILM), 

Vicepresident 

- Sr. Miquel Aleix Areny (GPD) 

- Sr. Pere López Agràs (GPM-PS) 
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3. Treballs de la Comissió 

La Comissió Especial de vigilància i prevenció de risc 

per a l’estabilitat financera va mantenir reunions de 

treball: 

- l’any 2015 els dies 22 i 25 de juny; 1, 8, 15, 22 i 29 

de juliol; 9, 16, 23 i 30 de setembre; 7 i 14 d’octubre; 

4, 11, 18, 23 i 25 de novembre; 2 de desembre; 

- l’any 2016 els dies 13, 20 i 27 de gener; 3 i 10 de 

febrer; 9 i 23 de març; 13 i 27 d’abril; 18 i 25 de 

maig; 1, 8 i 22 de juny; 6, 13 i 27 de juliol; 14, 20 i 

21 de setembre; 19 d’octubre; 9, 23 i 30 de 

novembre; 7, 22 i 28 de desembre; 

- l’any 2017 els dies 18 de gener; 1, 21 i 29 de març; 

5 i 26 d’abril; 10 i 24 de maig; 14 i 21 de juny; 

- l’any 2018 els dies 4 i 18 d’abril, 20 de juny, 18 de 

juliol, 19 i 26 de setembre, 21 de novembre i 12 de 

desembre; 

- l’any 2019 els dies 3 de gener i 6 de febrer. 

La Comissió Especial de vigilància i prevenció de risc 

per a l’estabilitat financera ha mantingut un total de 

37 sessions, en les quals han tingut lloc, de 

conformitat amb l’article 49 del Reglament del 

Consell General, un total de 23 compareixences, que 

es relacionen a continuació: 

- Compareixences realitzades l’any 2015: 

- 25 de juny, dijous, a les 9:30 h: Compareixença, a 

iniciativa pròpia, del Sr. Albert Hinojosa Besolí, 

president de l’Agència Estatal de Resolució 

d’Entitats Bancàries (AREB), per informar del pla de 

resolució de l’entitat Banca Privada d’Andorra, SA 

(BPA,SA), adoptat pel Consell d’Administració de 

l’AREB en la seva sessió de l’11 de juny del 2015. 

- 15 de juliol, dimecres, a les 10.00 h: 

Compareixença del Cap de la UIFAND, Sr. Carles 

Fiñana Pifarré, per tal d’analitzar: 

- La normativa que regula la seva estructura i 

funcionament intern i extern. 

- Els protocols d’actuació establerts. 

- Les relacions amb els organismes nacionals i 

internacionals, per raó de la matèria, així com la 

documentació que se’n deriva. 

- Les mesures per contrarestar eventuals fonts de 

risc. 

- 22 de juliol, dimecres, a les 10.00 h: 

Compareixença del president del Consell 

d’Administració i de la directora general de l’Institut 

Nacional Andorrà de Finances, Sr. Raül González 

Fernández i Sra. Maria Cosan Canut, per tal 

d’analitzar: 

- La normativa que regula la seva estructura i 

funcionament intern i extern. 

- Els protocols d’actuació establerts. 

- Les relacions amb els organismes nacionals i 

internacionals, per raó de la matèria, així com la 

documentació que se’n deriva. 

- Les mesures per contrarestar eventuals fonts de 

risc. 

- 29 de juliol, dimecres, a les 10.00 h: 

Compareixença del Sr. Albert Hinojosa Besolí, 

president de l’Agència Estatal de Resolució 

d’Entitats Bancàries (AREB), per informar sobre 

l’estat d’actuacions del pla de resolució de l’entitat 

Banca Privada d’Andorra, SA (BPA, SA). 

- 29 de juliol, dimecres, a les 16.00 h: 

Compareixença del senyor Xavier Cornella Castel, 

President de l’Associació de Bancs Andorrans 

(ABA), així com dels altres membres de l’ABA que 

desitgin comparèixer, per tal d’analitzar la situació 

actual del sector financer andorrà.   

Els compareixents van manifestar al President de la 

Comissió la impossibilitat d’assistència en aquella 

data per raons d’agenda, motiu pel qual dita 

compareixença es va posposar per al dia 16 de 

setembre, dimecres, a les 10.00 h. 

- 16 de setembre, dimecres, a les 10.00 h: 

Compareixença del senyor Xavier Cornella Castel, 

President de l’Associació de Bancs Andorrans 

(ABA), així com dels altres membres de l’ABA que 

desitgin comparèixer, per tal d’analitzar la situació 

actual del sector financer andorrà.   

- 30 de setembre, dimecres, a les 10.00 h: 

Compareixença del Sr. Josep Maria Altimir Pintat, 

President de l’Associació d’Asseguradors d’Andorra, 

així com del Sr. Amadeu Codina Valls, President de 

l’Associació de Societats Andorranes d’Assegurances 

i Reassegurances, per tal d’analitzar la situació actual 

del sector de les assegurances a Andorra. 

- 7 d’octubre, dimecres, a les 10.00 h: 

Compareixença del Sr. Jaume Sabater Rovira, 

President de l’Associació d’Entitats Financeres 

d’Andorra (ADEFI), per tal d’analitzar la situació 

actual del sector financer andorrà. 

- 4 de novembre, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença del Sr. Albert Hinojosa Besolí, 

president de l’Agència Estatal de Resolució 

d’Entitats Bancàries (AREB), per informar sobre el 

seguiment del calendari presentat del procés de 

resolució de l’entitat Banca Privada d’Andorra, SA 

(BPA, SA). 

- 23 de novembre, dilluns, a les 10:00 h: 

Compareixença del M.I. Sr. Antoni Martí Petit, Cap 

de Govern, del M.I. Sr. Jordi Cinca Mateos, ministre 

de Finances, i del M.I. Sr. Gilbert Saboya Sunyé, 

ministre d’Afers Exteriors, per tal d’analitzar els 
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antecedents i conseqüents de l’“afer BPA”, així com 

les seves implicacions en el sistema financer. 

- 25 de novembre, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença del Cap de la UIFAND, Sr. Carles 

Fiñana Pifarré, per tal d’analitzar la situació actual 

del sector financer andorrà. 

- Compareixences realitzades l’any 2016: 

- 13 de gener, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença del president del Consell 

d’Administració i de la directora general de l’Institut 

Nacional Andorrà de Finances, Sr. Raül González 

Fernández i Sra. Maria Cosan Canut, per tal 

d’analitzar la situació actual del sistema financer 

andorrà. 

- 13 d’abril, dimecres, a les 10:00 h: Compareixença 

del Sr. Albert Hinojosa Besolí, president de 

l’Agència Estatal de Resolució d’Entitats Bancàries 

(AREB), per conèixer, entre altres qüestions, quines 

són les valoracions que fa l’AREB sobre la nota 

publicada pel FinCen el passat 19 de febrer del 2016, 

relativa a l’entitat Banca Privada d’Andorra, SA 

(BPA, SA), i sobre el resultat dels treballs d’auditoria 

duts a terme per PricewaterhouseCoopers (PWC). 

- 27 d’abril, dimecres, a les 10:00 h: Compareixença, 

a iniciativa pròpia, del Sr. Albert Hinojosa Besolí, 

president de l’Agència Estatal de Resolució 

d’Entitats Bancàries (AREB), per informar de les 

resolucions adoptades pel Consell d’Administració 

de l’AREB en la sessió de data 21 d’abril: d’una 

banda, diferents instruments de resolució relatius a 

l’entitat Banca Privada d’Andorra, SA (BPA,SA), i 

de l’altra, la selecció de l’adquirent de l’entitat Vall 

Banc, SAU. 

Aquesta compareixença es convoca de manera 

conjunta amb la Comissió Legislativa de Finances i 

Pressupost. 

- 20 de setembre, dimarts, a les 10:00 h: 

Compareixença del Sr. Bonaventura Riberaygua 

Sasplugas, membre del Consell d’Administració i 

representant dels accionistes minoritaris de Banca 

Privada d’Andorra, SA amb anterioritat a la nota 

adreçada per part de l’autoritat administrativa nord-

americana Financial Crimes Enforcement Network 

(FINCEN) en data 10 de març de 2015, per tal de 

conèixer quina és la seva valoració sobre la situació 

esdevinguda a partir de la referida nota del FINCEN, 

tant pel que fa a la pròpia Banca Privada d’Andorra, 

SA, com pel que fa a la plaça financera andorrana. 

- 19 d’octubre, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença del Sr. Higini Cierco Noguer, 

representant legal de la societat que ostentava la 

majoria del capital social de BPA, SA i President del 

Consell d’Administració amb anterioritat a la nota 

del FINCEN de data 10 de març de 2015, per tal de 

conèixer la valoració d’aquells que van ostentar la 

qualitat d’accionistes majoritaris de BPA abans de la 

nota del FINCEN, sobre la situació esdevinguda, 

tant pel que fa a la pròpia BPA, SA com pel que fa a 

la plaça financera andorrana. 

- 9 de novembre, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença del Sr. Jaume Bartumeu Cassany, en 

qualitat d’ex advocat dels accionistes majoritaris de 

BPA, SA, i en relació a les manifestacions que ha 

efectuat darrerament – i que han estat publicades en 

diferents mitjans de comunicació- relatives a 

eventuals “amenaces i coaccions” per part de 

membres de la policia espanyola al President de 

Banca Privada d’Andorra (BPA), Sr. Higini Cierco, i 

que s’haurien produït amb anterioritat a la nota 

adreçada per part de l’autoritat administrativa nord-

americana Financial Crimes Enforcement Network 

(FINCEN) en data 10 de març de 2015. 

- 23 de novembre, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença, a iniciativa pròpia, del M.I. Sr. 

Antoni Martí Petit, Cap de Govern, per tal de 

clarificar determinades qüestions arran de les 

notícies publicades en diversos mitjans de 

comunicació, i per tal de compartir amb la Comissió 

altres informacions referents als avenços i reformes 

necessàries en matèria de supervisió financera. 

22 de desembre, dijous, a les 10:00 h: 

Compareixença del president del Consell 

d’Administració i de la directora general de l’Institut 

Nacional Andorrà de Finances, Sr. Raül González 

Fernández i Sra. Maria Cosan Canut, per tal 

d’exposar quina valoració fan de la situació en la que 

es troba Vall Banc i els seus clients, després de 

l’adquisició d’aquesta entitat bancària per part de la 

societat d’inversió estatunidenca J.C. Flowers & Co. 

- Compareixences realitzades l’any 2017: 

- 29 de març, dimecres, a les 10:00 h: 

Compareixença del Cap de la UIFAND, Sr. Carles 

Fiñana Pifarré, per tal d’informar a la Comissió sobre 

determinades qüestions davant de les notícies 

publicades en diversos mitjans de comunicació 

durant l’any 2016 sobre la seva persona així com 

sobre la Institució que representa. 

- 5 d’abril, dimecres, a les 10:00 h: Compareixença 

Sr. Albert Hinojosa Besolí, president de l’Agència 

Estatal de Resolució d’Entitats Bancàries (AREB), 

per tal d’exposar quina valoració fa de la situació en 

la que es troba Vall Banc i els seus clients, després de 

l’adquisició d’aquesta entitat bancària per part de la 

societat d’inversió estatunidenca J.C. Flowers & Co. 

- 26 d’abril, dimecres, a les 10:00 h: Compareixença 

del M.I. Sr. Jordi Cinca Mateos, ministre de 

Finances, i de la Sra. Clàudia Cornella Durany, 

secretària d’Estat d’afers financers internacionals, per 
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informar dels treballs que Govern ha realitzat fins a 

la data relatius a l’acompliment de la resolució 

aprovada pel Consell General en la seva sessió del 

dia 9 d’octubre del 2015, en la qual es va acordar 

d’encomanar al Govern que estudiés la 

conveniència, d’una banda, de creació d’un banc 

central andorrà i, d’altra banda, de l’adhesió del 

Principat d’Andorra a l’FMI (Fons Monetari 

Internacional) i al BPI (Banc de pagaments 

internacional) per tal de donar una cobertura de 

riscos financera a nivell internacional i gaudir d’una 

supervisió bancària internacional, a fi d’aportar una 

major seguretat i reduir els riscos sistèmics. 

- 21 de juny, dimecres, a les 10:00 h: Compareixença 

del president del Consell d’Administració i del 

director general de l’Institut Nacional Andorrà de 

Finances, Sr. Raül González Fernández i Sr. Ramón 

López Galindo, per exposar les prioritats de la 

Institució que representen i els objectius que s’han 

fixat, així com els mecanismes necessaris per assolir-

los, amb la finalitat de consolidar el sistema andorrà 

de regulació i de supervisió financera. 

3.1. Reflexions preliminars elaborades pels grups 

parlamentaris relatives a les compareixences 

realitzades entre els mesos de juny del 2015 i juny 

del 2016 

Per tal d’extreure de manera sintètica i organitzada 

la nombrosa informació que es desprèn de les 

diferents compareixences realitzades per la Comissió, 

els Grups parlamentaris van elaborar una fitxa resum 

per cadascuna d’elles on es recullen les aportacions 

realitzades per les diferents entitats i organismes 

compareixents les quals giren entorn als següents 

eixos:  

a) Per un costat anàlisis del procés d’intervenció de 

la resolució de BPA. Cronologia i rol de les diferents 

entitats i organismes en el referit procés. Posar 

èmfasi en els aspectes pràctics que es desprenen del 

procés. Punts forts i punts febles. Característiques del 

nostre sistema financer. Actes públics i privats. 

Normativa reguladora. Aplicació de la normativa. 

Aspectes organitzatius i funcionals. Pràctiques dels 

diferents operadors jurídics. Context intern i context 

extern.  

b) Escenaris futurs. I el sistema financer post-BPA. 

Amb data 1 de juny del 2016, els grups parlamentaris 

van presentar en Comissió les seves aportacions al 

respecte, quedant aquestes recollides en un únic 

document intitulat “Conclusions preliminars” que 

s’adjunta al present dictamen com a Annex 2. 

Aquest document, que va ser tramès a l’assessor de 

la Comissió, es divideix en 6 blocs : 

Bloc 1: Fets i conseqüències derivades de la nota del 

FinCEN/Mancances legislatives: Els grups 

parlamentaris analitzen els efectes de la nota del 

FinCEN sobre el sistema financer andorrà, les 

mancances legislatives detectades i la necessitat de 

reforçar els organismes de supervisió i control.  

Bloc 2: Relacions INAF/ UIFAND/ Comissió 

permanent de prevenció del blanqueig: Els grups 

parlamentaris analitzen els protocols d’actuació de 

cadascun d’aquests organismes i les seves relacions 

de col·laboració. 

Bloc 3: Confidencialitat: Els grups parlamentaris 

exposen les dificultats per tenir accés a la informació 

i a la documentació.  

Bloc 4: Procediment de resolució: Els grups 

parlamentaris analitzen el pla de resolució de BPA 

així com la segona nota del FINCEN i l’adjudicació 

de VallBanc. 

Bloc 5: Procediments judicials: Els grups 

parlamentaris posen de manifest el volum de litigis 

generats en el marc del denominat “afer BPA”. 

Bloc 6: Mesures a emprendre de futur: Els grups 

parlamentaris posen de manifest la necessitat de 

reforçar el sistema financer, la necessitat d’adoptar 

polítiques macro i micro prudencials, i la figura del 

tercer pagador o prestador de darrera instància. 

3.2. Estudi realitzat per l’assessor de la Comissió 

Amb data de dia 25 de maig del 2016, tal i com 

consta en l’acta 2/16, la Comissió va acordar 

contractar al Sr. Jean Paul Pollin, professor a la 

Universitat d’Orleans, per a assumir les tasques 

d’assessor de la Comissió, per la seva experiència 

professional i pels seus coneixements en el sistema 

bancari. Així mateix, es va elaborar un primer 

document que recull les conclusions/reflexions 

preliminars fetes pels grups parlamentaris. Aquest 

document es va fer arribar a l’assessor, amb qui es va 

mantenir una reunió el dia 13 de juliol del 2016 per 

tal d’encomanar-li de presentar propostes de 

conclusions i de recomanacions més específiques en 

base al document elaborat pels grups parlamentaris. 

Així mateix, es van mantenir altres reunions amb 

l’assessor de la Comissió els dies 30 de novembre del 

2016 i 26 de setembre del 2018. 

Durant aquest període, l’assessor de la Comissió va 

elaborar 5 notes o informes que va trametre a la 

Comissió en base a les demandes efectuades pels 

grups parlamentaris. Aquestes notes o informes 

s’adjunten al present dictamen com a Annex 3. 

El professor Pollin situa com a repte principal del 

Principat la necessitat de superar una dificultat 

particular com és el fet de no tenir un Banc Central 

que tingui el paper d'un Prestador d'Última Instància 

(PUI) en una crisi de liquiditat. Com a resultat, 

proposa tres categories principals de solució: 

- Reforçar el sistema regulador i de supervisió per 

reduir els riscos, especialment la liquiditat, a càrrec 

de les entitats financeres. 
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- La recerca d'un mecanisme que pugui compensar 

l'absència d'un PUI per subministrar liquiditat al 

sistema financer, en situació de crisi. 

- L'entrada del Principat al Fons Monetari 

Internacional (FMI) per beneficiar-se d'una "xarxa 

de seguretat" externa (un «backstop») per afrontar 

serioses dificultats de finançament del Principat. 

I- Enfortir la capacitat de recuperació de les 

institucions financeres 

La millor manera de compensar l'absència d'un PUI 

és, segons el professor Pollin, assegurar-se per tal de 

no necessitar les seves intervencions. Això seria així 

si les institucions financeres fossin capaces de 

suportar pel seu compte els xocs als quals poden 

estar exposades (de suportar els riscos que prenen). 

Per fer-ho possible caldria que cobrissin estrictament 

els riscos de diverses naturalitats que els puguin 

afectar. Seria, segons el professor Pollin, una espècie 

d'autoassegurança ("selfinsurance"). Però cal ser 

conscient que aquests riscos són parcialment difícils 

de conèixer i mesurar, i especialment que la seva 

cobertura completa pot ser econòmicament molt 

costosa. Finalment, el professor avisa que  imposar 

una cobertura de risc massa exigent podria impedir 

que les institucions financeres realitzin les seves 

funcions correctament: per exemple, la producció de 

liquiditat que el sistema econòmic necessita. 

En el seu informe el professor planteja tres preguntes 

complementàries: 

- La primera es refereix als mitjans dels quals 

disposarà l'Autoritat de Control per dur a terme la 

seva missió. S’insisteix sobre la insuficiència dels 

recursos de l'Autoritat Financera Andorrana (AFA) 

i sobre la necessitat de revisar l'estructura de la 

institució tenint en compte que recentment també 

s’ha de fer càrrec de la supervisió de les assegurances. 

L'AFA compta avui amb 28 col·laboradors. 

- Com agència pública independent, l'Autoritat de 

supervisió ha de complir obligacions de 

transparència. Per tant, l'AFA ha de comunicar les 

seves pràctiques, observacions i possibles decisions, 

respectant les clàusules de confidencialitat 

vinculants per a qualsevol supervisor. En aquest 

sentit, el professor insisteix en la necessitat que 

l'AFA redacti i difongui un informe d'activitat. En 

l'actualitat, les principals figures difoses en el sector 

financer andorrà són les de l'Associació de Bancs 

Andorrans (ABA) que, produïdes per una associació 

professional, no gaudeixen de tota la credibilitat 

necessària. 

- Finalment, per poder reclamar les millors 

pràctiques internacionals, el professor Pollin 

considera que l'AFA s'ha de comparar i col·laborar 

amb altres supervisors estrangers. Per aquest motiu, 

en particular, es proposa establir i/o aprofundir les 

col·laboracions amb les autoritats europees de 

supervisió, generalment vinculades (més o menys) 

amb el seu Banc Central Nacional. El professor 

considera que aquet és un element essencial per a la 

reputació de l'AFA, en la seva etapa actual de 

desenvolupament. El professor també proposa que 

l'AFA sol·liciti tenir l’estatus d'observadora a les 3 

agències europees de control que són l'EBA (per a 

bancs), l'EOPIA (per a assegurances) i l'ESMA (per 

a les Organitzacions d'Inversions Col·lectives). 

II- Substituts al Banc Central com a Prestador en 

Última Instància 

El professor Pollin analitza si seria és possible 

dissenyar un mecanisme capaç de reemplaçar un 

Banc Central en el seu paper de PUI, és a dir, oferir 

la liquiditat necessària a les institucions que ho 

necessitessin. En aquests sentit proposa dos sistemes 

que podrien complir parcialment aquesta funció: un 

pla de garantia de dipòsits que ja existeix a Andorra i 

un fons de reserva per a actius líquids. 

II-1 El pla d'assegurança dels dipòsits 

Aquest sistema no està destinat a proporcionar 

liquiditat als bancs que s'enfronten a l'esgotament 

dels seus efectius. Només serveix per garantir als 

dipositants el valor de les sumes posades en el seu 

compte, en cas d'impagament del banc en qüestió. 

Aquest sistema no substitueix un PUI, però, la seva 

existència és important ja que segons el professor 

Pollin serveix per evitar o, almenys, limitar els pànics 

bancaris: en cas de dificultat real o anticipada d'una 

institució ja que els dipositants no tenen cap raó per 

precipitar-se al taulell del seu banc per retirar la 

quantitat dels seus dipòsits en "cash" ja que saben 

que recuperaran la quantitat. El mecanisme de 

l'assegurança dels dipòsits permet, almenys, evitar 

l'ampliació de les crisis de liquiditat. Al mateix 

temps, garanteix el bon funcionament del sistema de 

pagaments. 

L'existència a Andorra d'un sistema que garanteixi el 

valor dels dipòsits fins al límit de cent mil euros (com 

a la resta de la zona euro) és un element, segons el 

professor Pollin, important per a l'estabilitat financer 

tot i que només serà creïble si és prou gran i si és 

capaç de compartir els riscos, és a dir, si els riscos en 

qüestió no es manifesten tots alhora. En altres 

paraules, els riscos assumits per les diverses 

institucions del sistema no han de ser massa 

correlacionats; la qual cosa suposa, en particular, que 

no hi ha fenòmens de contagi (les dificultats d'un 

establiment degradant la situació dels altres).  Per 

aquest motiu segons el professor la mida del fons ha 

de ser més gran ja que la diversificació del risc entre 

les institucions és baixa i el risc de contagi és elevat. 
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En el cas d'Andorra, és probable que el risc de 

contagi sigui bastant elevat i que els bancs es trobin 

en situacions força correlacionades entre si. És difícil 

deduir una mida òptima del fons d'assegurança dels 

dipòsits a partir d'aquesta troballa o intuïció. Però és 

evident, segons exposa el professor Pollin, que la 

mida actual del fons, menys de l'1% dels passius 

implicats, és, sense cap mena de dubte, insuficient 

per afrontar una severa crisi bancària, per no parlar 

d'una crisi sistèmica. En aquestes circumstàncies, 

seria rellevant explorar la possibilitat d'integrar un 

sistema d'assegurança més ampli, és a dir, un sistema 

basat en una major diversificació dels riscos entre les 

institucions que el formen. Podria ser el sistema d'un 

país veí, o millor el sistema europeu que s'hauria de 

configurar dins del marc de la Unió Bancària 

Europea. 

II-2 Un fons de reserva en forma de diners en efectiu? 

Tanmateix, les fugues de dipòsits ("courses aux 

guichets" o "bank runs") no són les úniques causes de 

crisi de liquiditat bancària. Les situacions de falta de 

liquiditat solen ser el resultat de contraccions 

temporals en les transaccions en els mercats 

monetaris o en determinats tipus d'altres actius. 

En absència d'un Banc Central es pot imaginar que 

un fons de reserva integrat per actius líquids i d'alta 

qualitat (HQLA) fa que aquesta liquiditat estigui a 

disposició del sistema bancari, en cas de crisi. És a dir 

que accepti, en aquestes circumstàncies, vendre els 

seus actius HQLA per poder fer un préstec als bancs 

sense liquiditat. Aquest fons efectuaria, doncs, el 

paper d'un PUI, com pot fer-ho un Banc Central. 

Existeix, però, una gran diferència entre la 

intervenció d'un fons de reserva i la d'un Banc 

Central. Perquè aquesta té la capacitat de produir 

liquiditat de manera il·limitada i sense cost directe; 

mentre que un fons de reserva només pot prestar la 

liquiditat que ha adquirit (per endeutament) i ha 

col·locat (en actius HLQA). El seu cost operatiu no 

és zero i depèn de la seva mida. No obstant això, la 

seva credibilitat depèn precisament de la seva 

grandària. També aquí, és difícil determinar quina és 

la mida òptima d'un fons d'aquest tipus. Però, en el 

cas d'Andorra, segons el professor Pollin, 

probablement sigui elevat, donada la importància 

relativa del sector financer en l'economia. 

En aquestes circumstàncies, el professor Pollin 

considera que una solució d'aquest tipus, és a dir, la 

compensació de l'absència d'un Banc Central amb 

l'existència d'un fons de reserva com el PUI, no és 

realista. 

III- Assegurar l'estabilitat macrofinanciera 

L'estabilitat de l'economia, és a dir, la regularitat del 

seu creixement, el control de la inflació, l'equilibri de 

les finances públiques...; contribueix a l'estabilitat del 

sistema financer. De fet, segons exposa el professor 

Pollin en el seu informe, les crisis cícliques poden 

deteriorar la solvència dels prestataris (llars o 

empreses) i, per tant, afectar la qualitat dels actius 

que posseeixen les institucions financeres; igual que 

els desequilibris pressupostaris degraden el valor del 

deute públic que tenen els bancs. A més, la 

disminució de la qualificació d'un país es reflecteix 

en la de les seves entitats financeres i augmenta el 

seu cost de finançament. 

Dit això, no és aquest tipus de desequilibri 

macroeconòmic el que es troba principalment en 

l'origen de la inestabilitat financera. Molts estudis 

mostren que els indicadors avançats, és a dir, les 

variables que millor prediuen les crisis financeres, 

són més aviat el creixement excessiu del crèdit i els 

preus dels actius (preus de les accions o preus 

immobiliaris). Aquests fenòmens no són 

necessàriament el resultat de disfuncions en el 

sistema financer. Però en qualsevol cas això imposa 

que els estem observant i que intentem regular-los. 

Aquest és l'objectiu establert per les polítiques 

macroprudencials que pretenen prevenir el risc 

sistèmic, és a dir, la inestabilitat del conjunt del 

sector financer. Aquestes complementen les 

polítiques microprudencials que afecten amb 

respecte a elles els riscos de les institucions 

financeres individuals sense tenir en compte les seves 

interdependències i les seves interaccions amb el 

sector real de l'economia (és a dir, els cicles i 

desequilibris de l'economia esmentats anteriorment). 

Sense entrar en detalls, el professor Pollin considera 

que aquestes polítiques macroprudencials es 

justifiquen i es caracteritzen per objectius i 

instruments d'acció que són en part específics. 

El professor proposa la creació d'un Comitè de Risc 

Sistèmic que tingui com a missió analitzar els 

desequilibris de naturalesa macrofinanciera i prendre 

o suggerir decisions per contenir-los. Diversos països 

han establert aquest tipus d'estructura i s'ha creat un 

Consell Europeu de Risc Sistèmic (ESRB) a nivell de 

la zona de l'euro. 

La creació d'aquest Comitè al Principat tindria 

l'avantatge, segons exposa, d'obligar a fer una anàlisi 

del sistema financer andorrà i dominar algunes de les 

seves evolucions considerades preocupants. Això, 

segons el professor, afavoriria la coordinació de 

decisions i polítiques pertinents: per exemple, les 

polítiques pressupostàries i les micro-prudencials. De 

totes maneres, cal definir la composició del Consell 

per permetre aquesta coordinació i en aquest sentit 

l’informe proposa que estigués integrat per 

representants del Ministeri de Finances, de l'AFA, 

així com de persones qualificades. 
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A més, una política macroprudencial tindria 

l'avantatge de modular l'efecte sobre l'economia 

andorrana de la política monetària duta a terme a 

nivell europeu i que no està necessàriament 

adaptada a la situació del Principat en un moment 

donat. 

IV- L'entrada d'Andorra al Fons Monetari 

Internacional 

El professor Pollin resumeix l'interès d'aquesta 

adhesió així: 

- Permetrà a Andorra finançar-se, en situació de 

crisi, i obtenir un finançament en termes raonables. 

Però, sota reserva d'acceptar doblegar-se a un 

Programa d'ajustament que permeti superar els 

desequilibris responsables de la crisi. 

- Permetrà beneficiar-se de l'experiència del Fons 

mitjançant l'anàlisi de la solució i la formulació de 

solucions destinades a fer front a aquesta. 

- Seria favorable per a la reputació de l'economia 

andorrana i, especialment, a la del seu sector 

financer. Perquè reforçaria els vincles del Principat 

amb les institucions que estructuren la comunitat 

econòmica internacional i defineixen les millors 

pràctiques. 

En el seu informe el professor insisteix que l'entrada 

al FMI no permetrà resoldre el tema central del PUI. 

Perquè el FMI no intervé per ajudar directament a 

un sector en crisi i encara menys a institucions amb 

dificultats sinó que el tracta amb els Estats i els 

atorga finançaments després de la negociació d'un 

Programa, és a dir, amb un cert retard. Els Estats en 

qüestió poden utilitzar aquests finançaments per 

resoldre desequilibris l'origen dels quals sigui 

sectorial: per exemple, per recapitalitzar els bancs o 

permetre'ls refinançar-se en condicions acceptables. 

Però això no té res a veure amb la intervenció d'un 

Banc Central que pot aportar la seva liquiditat, sense 

límit i en terminis molt curts, quan es contracten les 

transaccions en els mercats monetaris i financers. 

L’informe considera que el recurs al FMI pot ser útil 

per resoldre desequilibris a mig termini que generin 

crisis. El simple fet que aquesta oportunitat existeixi 

també pot eliminar aquestes crisis o reduir-ne la 

mida, en la mesura que sabem que és possible una 

intervenció de l'FMI i que, d'alguna manera, hi ha 

una "xarxa de seguretat ". Però això no és suficient 

per compensar l'absència d'un Banc Central. 

Aquesta observació no posa en dubte l'interès que 

l'entrada del Principat al FMI pot tenir. La idea 

d'analitzar els costos i els beneficis d'aquesta 

integració és rellevant, fins i tot si és força delicada. 

Però aquesta decisió no resoldrà el problema de fer 

front a possibles crisis de liquiditat. Per això el 

professor Pollin proposa: 

- La creació d'un Banc Central Andorrà que integri 

l'Eurosistema. Però aquesta solució sembla poc 

realista donat el cost que generaria i les reserves de 

principi que probablement generaria. 

- L'establiment d'una col·laboració amb un dels 

Bancs Nacionals de l'eurozona, que permetria als 

bancs andorrans demanar préstecs i prestar d'aquest 

BCN sota certes condicions. Això podria variar des 

d'una assistència de crisi única fins a una relació més 

regular que permeti a les institucions andorranes 

accedir a la liquiditat central. 

Aquest acord requeriria la cooperació entre les 

autoritats andorranes i les del BCN corresponent. 

Perquè no hi pot haver assistència en termes de 

liquiditat sense garanties ofertes en termes de 

supervisió, ja que l'assistència de liquiditat només es 

pot proporcionar a institucions creditícies. Aquest és 

un argument addicional per a la cooperació amb un 

supervisor estranger i per un acostament amb l'EBA. 

El professor Pollin també suggereix que s'estudiï la 

possibilitat d'accés dels bancs andorrans al sistema 

Target 2. Aquesta disposició permetria a aquests 

bancs  regular i ser regulats dins de la zona euro 

d'una manera més segura i eficient. Això ajudaria a 

afrontar petits problemes de liquiditat a molt curt 

termini. També seria un pas cap a la integració dins 

de l'Eurosistema. En el seu informe el professor 

considera cal avançar per etapes a l’hora de buscar 

una solució a la qüestió de l'absència del Prestador 

d'Últim Instància. 

4. Conclusions i recomanacions 

Finalitzat el seu pla de treball, en data 21 de 

novembre del 2018 els membres de la Comissió 

Especial de vigilància i prevenció de risc per a l’estabilitat 

financera van acordar presentar un dictamen que 

inclogués una síntesis dels treballs realitzats per la 

Comissió amb l’objectiu de destacar també les 

aportacions fetes pels grups parlamentaris derivades 

de la tasca realitzada, les conclusions aportades per 

l’assessor de la Comissió i les conclusions i 

recomanacions proposades per la Comissió. 

4.1. Conclusions i recomanacions presentades en 

nom de la Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera 

La Comissió Especial de vigilància i prevenció de risc per 

a l’estabilitat financera, un cop realitzada la seva tasca 

i després de l’anàlisi i estudi dels diversos elements 

que se’n desprenen, arriba a les conclusions i 

recomanacions següents: 

1. Considerem que s’ha d'assegurar que l'Autoritat 

Financera Andorrana (AFA) disposi en el futur dels 

mitjans necessaris per dur a terme les seves missions.  
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Trobem també necessari que l'AFA comuniqui tan 

ràpid com sigui possible les seves pràctiques i els 

resultats de les seves anàlisis. 

Creiem que seria desitjable que l'AFA iniciï o 

enriqueixi les col·laboracions amb les autoritats de 

supervisió nacionals estrangeres, per obtenir suports 

puntuals i per generar la seva credibilitat. De la 

mateixa manera seria desitjable que l'AFA s'acosti 

formalment a les autoritats europees de supervisió: 

l'EBA (per a bancs), l'EOPIA (per a assegurances) i 

l'ESMA (per a les Organitzacions d'Inversions 

Col·lectives). Al principi, Andorra ha de procurar 

obtenir un estatut d'observador davant d'aquestes 

institucions. 

2. Creiem que és necessari implementar polítiques 

macroprudencials, en part diferenciades de la 

regulació microprudencial. I proposem l'establiment 

en el Principat d’Andorra d'un Comitè de risc 

sistèmic encarregat de preveure la formació de 

desequilibris macrofinanciers i suggerir accions 

correctives. Com ja es practica en un bon nombre de 

països. 

3. Creiem que la idea de pertinença al Fons 

Monetari Internacional (FMI) és rellevant, sempre 

que es puguin estimar amb precisió els costos. Pot 

enfortir especialment la reputació del sistema 

financer andorrà. Però s'ha d'entendre que aquesta 

pertinença no pot ser una solució per substituir un 

Prestador d'Última Instància (PUI). Això podria 

permetre al Principat d'endeutar-se per suportar les 

conseqüències d'una crisi financera; per exemple, per 

recapitalitzar o tancar ordenadament els bancs que 

s'han convertit en insolvents. Però les intervencions 

del FMI no estan adaptades per respondre a curt 

termini a una crisi de liquiditat. Per fer front a aquest 

tipus d'esdeveniment, creiem que la solució més 

realista seria arribar a un acord amb un Banc Central 

de la zona euro (per tant, amb el mateix Eurosistema 

i prendre amb prou rapidesa mesures que puguin 

afavorir aquest acostament) per obtenir assistència 

d'emergència, en condicions que encara cal 

especificar. 

En els termes precedents es formula el dictamen de 

la Comissió Especial de vigilància i prevenció de risc per 

a l’estabilitat financera que, d'acord amb el què 

disposa l'article 48.3 del Reglament del Consell 

General, tramet al Sr. Síndic General, als efectes 

escaients. 

Josep Pintat Forné  

Vicepresident de la Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera 

Ladislau Baró Solà  

President de la Comissió Especial de vigilància i 

prevenció de risc per a l’estabilitat financera 
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COMISSIÓ ESPECIAL DE VIGILÀNCIA I PREVENCIÓ DE RISC PER A 
L’ESTABILITAT FINANCERA 

CONCLUSIONS PRELIMINARS 

BLOC 1: FETS I CONSEQÜÈNCIES DERIVADES DE LA NOTA DEL 
FinCEN/MANCANCES LEGISLATIVES  

Conclusions GPD  

1. Impacte desencadenant i determinant de la primera nota del FinCEN.(GPD)  

2. El referit impacte es produeix en un context normatiu que gaudeix d’un nivell de desenvolupament 
relativament (només relativament) satisfactori (regulació feble), encara que amb possibles mancances 
des dels punts de vista de l’aplicació normativa i del funcionament organitzatiu; pel que fa al 
desenvolupament normatiu cal reflexionar sobre la necessitat d’avançar cap a la incorporació del 
conjunt normatiu conegut com a Basilea III. A la vegada cal considerar la innovació en el nostre 
ordenament jurídic que suposa el desenvolupament de l’Acord Monetari i la futura aplicació dels 
instruments multilaterals d’intercanvi automàtic d’informació fiscal UE/OCDE. (GPD)  

3. Insistència en les operatives dubtoses.  

 Anàlisi causal de la crisi BPA.  

 Febleses normatives i organitzatives.  

 Males pràctiques i pràctiques presumptament delictives.  

 Curt termini: indicis, presumpcions i obertura de causes judicials. Llarg termini: resolucions judicials. 
(GPD)  

4. Paper clau de la llei 8/2015, Llei de mesures vigents per implantar mecanismes de reestructuració i resolució 
d’entitats financeres. Tant en la resolució conjuntural de l’afer BPA com en la modernització del nostre 
ordenament financer, seguint la pauta normativa que ja venia anticipada per l’Acord monetari. (GPD)  

5. Insistència en la llei 8/2015. Creació de L’AREB (Agència de Resolució d’Entitats Bancàries) i els 
seus objectius (Actuar sobre una entitat bancària, evitar el risc de crisi sistèmica i constituir un fons per 
a la resolució d’entitats bancàries)(GPD)  

Conclusions GM-PS  

1. Per una banda, en cap cas es pot dir que la nota del FinCEN fos una situació que no es pogués haver 
evitat. Primer, dels quatre casos mencionats a la nota, tres eren coneguts per les autoritats andorranes i, 
fins i tot, un d’ells estava judicialitzat (Veneçuela) al país. De les compareixences es pot extreure que, ja 
fos per manca de mitjans o per una certa laxitud, no es va actuar prèviament. També queda clar, i així 
ho han apuntat els compareixents, hi ha molts aspectes a millorar pel que fa a la regulació del sector 
financer, més enllà de les obligacions que es puguin escaure pels compromisos internacionals.  

Una pregunta clara que ens queda és si hi havia indicis –que els hi havia- per què no es va actuar més 
enllà d’un intent d’expedient sancionador encara en curs. No s’entén que si hi havia un expedient obert 
i dos casos més coneguts el 2014 no es fes cap inspecció a BPA. (GM- PS)  

Conclusions GPL  

1. El 10 de març de 2015, el Fincen va emetre un comunicat, on BPA era considerada, des d’aquell 
moment, com una entitat financera de preocupació de primer ordre en matèria de blanqueig de capitals. 
Fet que va generar estupor, sorpresa, a totes les institucions i a la població. Ningú sabia res, ni tenia la 
mínima sospita.  
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2. En dita nota el Fincen citava 4 casos: Veneçuela, Emperador, Clotilde, Petrov i Simaloa.  

3. La UIFAND, els tres primers casos els havia judicialitzat, i havia obert expedients a l’entitat. Del cas 
Simaloa, no en tenia constància fins a la nota Fincen.  

4. La Uifand reconeix que en els informes d’auditoria efectuats per KPMG i Delloite no apareixien 
problemes majors.  

5. La Uifand reconeix que tot i l’anterior, durant l’any 2014, no es va efectuar cap control a l’entitat. Fet 
que creiem des del Grup Parlamentari Liberal que això denota laxitud en el seguiment de l’entitat.  

6. En l’acord de 27/4/2015 del Consell d’Administració de l’AREB pel qual es declara l’obertura del 
procediment de resolució de BPA, signat pel President de l’AREB, en l’apartat fonaments de dret, en el 
seu punt segon, titulat, consideracions que determinen l’obertura del procés de resolució de BPA, es diu 
i cito “els elements descrits per la Fincen en la seva comunicació i els documents de suport, així com els elements 
comunicats per la UIFAND a l’INAF a partir del 10 de març del 2015 en relació amb la documentació disponible a 
la UIFAND sobre els casos mencionats per la FIncen, identifiquen deficiències materials en àrees clau de govern 
corporatiu de l’entitat que, quan s’acumulen, poden tenir un impacte prudencial negatiu en l’entitat i en el sistema, el que 
justificaria una potencial retirada de la seva autorització”. Des del Grup Parlamentari Liberal ens sobta aquesta 
afirmació. Com és possible que havent judicialitzat 3 casos provinents d’una entitat no es prenguessin 
altres mesures i ni tan sols es fes cap inspecció o seguiment de l’operativa de l’entitat l’any 2014?  

7. Els EEUU, en la seva nota verbal del 26 d’agost del 2014, alerten al Govern d’Andorra de la seva 
preocupació sobre la supervisió general dels bancs i de les institucions financeres no bancàries incloent 
empreses de serveis financers a Andorra, que no segueixen els estàndards internacionals. Tot requerint 
al Govern d’Andorra a posar solució a aquest règim de supervisió financer general. I al mateix temps, 
ofereixen la seva col·laboració. Aquesta nota verbal fou resposta pel Ministre d’Afers Exteriors sense 
més. També, en aquest sentit, Standard&Poor’s en el seu informe de data 12 de febrer de 2016, manté 
la perspectiva negativa en considerar que hi ha, com mínim, un terç de probabilitats de rebaixar el ràting 
durant els propers 18 mesos. Un dels factors de la possible rebaixa dependrà de la possibilitat que altres 
bancs experimentin situacions similars a la de BPA. Des del Grup Parlamentari Liberal ens sobta la 
lleugeresa en que es va tractar la nota i més sent encara avui un factor de risc vigent segons 
Standard&Poor’s.  

8. L’AREB, en el seu comunicat de 8 de març del 2016, diu i cito “PWC com expert independent en matèria de 
prevenció de blanqueig de capital ha determinat que BPA tenia 923 clients presumptament sospitosos de blanqueig de 
capitals. Aquests representen el 3% dels gairebé 29.200 clients de l’entitat (titulars de compte i intervinents) i suposen uns 
1.000 milions d’euros en volum de negoci, és a dir, el 19% del volum total de negoci de BPA. D’aquests 923 clients, uns 
100 expedients combinen tots els factors de major risc de AML, com coincidències amb llistes de blanqueig, operativa 
sospitosa o vinculació a casos de rentat de diners que es troben en seu judicial.” A partir de l’informe presentat per 
PWC després de 12 mesos de treball, l’AREB conclou que “uns 27.000 clients, és a dir, el 92,6% del total, ja 
estant en condicions de ser traspassats a VallBanc, la nova entitat. En el 7,4% restant, uns 2.165 clients, es troben els 
923 presumptament sospitosos, mentre els altres 1.242 podrien finalment revelar-se com a “aptes” en cas de que en un 
futur presentin la documentació necessària per avalar la legitimitat dels seus comptes i operacions.” PWC ha elaborat 
un anàlisi de clients que estan permetent a BPA, sota la tutela de l’AREB, posar en coneixement de les 
autoritats competents trames sospitoses de blanqueig no identificades i no judicialitzades a la data del 
comunicat del FINCEN del 10 de març del 2015. Entre aquestes, s’inclou el cas Sinaloa actualment sota 
secret de sumari. Per tant, d’aquest comunicat, on incrementen els sospitosos, el Grup Parlamentari 
Liberal entén que es posa en entredit la credibilitat dels òrgans de control del sistema financer, sigui pel 
motiu que sigui, i que s’ha de corregir. Fet que ja evidenciava Ficht Ratings en el seu primer informe 
d’avaluació d’Andorra el 11 de setembre de 2015.  

9. El mateix comunicat de l’AREB continua dient: “Nou sistema de prevenció de blanqueig: El treball de PWC 
ha obligat a desenvolupar i implementar a l’entitat nous sistemes informàtics per la correcta anàlisi dels clients i el 
processament de la informació analitzada, que en total suposa més de 800 GB el que equival a més de tres milions de 
folis de paper. Gràcies a aquest treball, VallBanc, disposa avui, d’un dels sistemes més avançats de client intelligence per 
la correcta categorització de rics AML dels clients que es traspassin, el que garanteix a la nova entitat una operativa 
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adequada als més estrictes estàndards internacionals en matèria de blanqueig de capitals. Aquest procés, tutelat per les 
autoritats andorranes, així com el fet que BPA no tornarà a ser operativa i que els seus antics gestors i administradors 
hagin estat apartats de l’entitat, va permetre que el FINCEN assegurés el passat 19 de febrer que ja no considerava a 
BPA com una amenaça pel sistema financer. Amb això, aquest organisme ha avalat les mesures adoptades per les 
autoritats andorranes, el pla de resolució i el control continuat que l’AREB porta mantenint sobre aquesta entitat”. La 
nota conclou: “Aquest procés de revisió constitueix un pas necessari per al consecució de l’objectiu principal del procés: 
protegir els clients legítims de BPA, assegurar el seu posterior traspàs a VallBanc, assolir la seva venda i amb això 
salvaguardar l’estabilitat del sistema financer andorrà”. En conclusió, a la vista de l’anterior el Grup 
parlamentari Liberal pensa que aquest mecanisme, en el procediments de AML, pels agents del sector 
financer, s’haurà de tenir present, en les normes futures de regulació. O analitzar com es contempla en 
les directives a aplicar provinents de l’acord monetari, i al mateix temps veure en quin nivell es troba el 
desplegament de dit acord. Recordar aquí la nota del 26 d’agost del 2014.  

10. Els informes de Standard&Poor’s posen de manifest la feblesa de l’economia andorrana degut a una 
excessiva concentració de la mateixa en els serveis financers. I, en concret, en el informe de data 3 
d’octubre de 2014 que rebaixa el ràting a llarg termini per l’increment de risc del sistema financer fruit 
de la seva expansió internacional. Nota que es manté i agreuja en els successius informes degut a l’afer 
BPA. Paral·lelament, Ficht Ratings com hem dit anteriorment assenyala el mateix, juntament amb una 
regulació més feble que la dels països de l’Eurozona, juntament amb la mancança d’un prestador 
d’última instància. Per la seva banda, l’INAF, en el seu informe de l’1 d’abril del 2015 reconeix que les 
dificultats de les entitats bancàries derivades d’impactes econòmics són difícils d’abordar sense un marc 
jurídic complert i consistent. La Llei 8/2015 de l’AREB en és un exemple, i en aquest sentit, 
recomanava la seva aprovació. En definitiva, una evidència de la precarietat dels mitjans tant legals, 
tècnics i humans dels òrgans de supervisió, per afrontar els reptes del sector financer. 

BLOC 2: RELACIONS INAF/ UIFAND/ COMISIÓ PERMANENT DE PREVENCIÓ 
DEL BLANQUEIG  

Conclusions GPD  

1. A l’hora d’avaluar el rol de supervisió de l’INAF pensem que cal atribuir rellevància al comunicat 
tècnic 163/05 del 2006 on estableix una obligació d’especial vigilància a les entitat en el marc de la 
gestió de risc reputacional, reiterat a les comunicacions B03/2012 i 01/2014 totes elles relatives a la gestió 
del risc reputacional. (GPD).  

a. La comunicació 01/2014 també es basa amb la sol·licitud d’informació en relació amb l’alta direcció, 
d’acord amb la Llei 7/2013, on s’estableixen els criteris d’honorabilitat professional i empresarial que 
s’han complir per tant, poder ser membre de la Direcció General o Consell d’Administració d’una 
entitat supervisada ha de demanar autorització prèvia a l’INAF. Pels membres anteriors a la norma, es 
va demanar una actualització de la informació seguint els mateixos criteris i tenien fins el 31-7-2014 per 
fer-ho.  

b. La comunicació B03/2012 explica a les entitats que han de seguir el model de supervisió off-site del 
Banc Central europeu. Es a dir d’informar anualment en relació amb el disseny i efectivitat operativa del 
sistema de control intern i gestió de riscos de l’entitat, fent una autoavaluació on cadascú exerceix la 
seva responsabilitat des del lloc que li correspon. La Llei 8/2013 reforça aquest model i plasma que la 
última instància en per depurar responsabilitats són la Direcció General i el Consell d’Administració. 
Són els últims responsables d’allò que preveu la normativa es respecti.  

2. Els protocols d’actuació de la UIFAND, la seva eficàcia. Les auditories i la prevenció del blanqueig. 
Altra vegada la qüestió de l’eficàcia. Integració en la comunitat internacional (GAFI, MONEYVAL, 
EGMONT). Cap a la 5ª avaluació MONEYVAL.  

Les relacions UIFAND-FinCEN. (GPD)  

3. El rol de la comissió permanent de prevenció del blanqueig està poc definit, en la reunió de dita 
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comissió del maig del 2015, no es va convidar a l’INAF i no es va tractar la qüestió de BPA tot i estar 

intervinguda des del març del 2015. Malgrat la signatura el 2012 d’un protocol de cooperació entre la 
UIFAND i l’INAF no hi ha hagut comunicació aparent entre ambdues institucions. Les relacions 
UIFAND-INAF no semblen massa fluïdes. (GPD)  

La Comissió Permanent de Prevenció del Blanqueig hauria d’assumir un rol més de diagnosi i anàlisis 
per establir polítiques futures de prevenció i no ser una comissió merament tècnica. Es pot qüestionar 
que des de que va esclatar l’afer no s’hagi reunit per tractar sobre aquest tema.  

Conclusions GM-PS  

1. El que queda clar és que tan a la UIF com a l’INAF s’hauran de realitzar importants canvis. Per una 
banda, falta incrementar de forma notable el personal perquè han d’afrontar importants funcions com a 
conseqüència dels canvis que venen tant pel Moneyval, com l’acord econòmic com per l’intercanvi 
automàtic. I això també en el model de supervisió, que toca millorar de forma substancial veient que 
s’han escapat coses que passaven a BPA i que els mecanismes actuals no han estat suficients. I això que, 
tal i com ha reconegut Goyache, a BPA hi havia una “operativa irregular” que facilitava que, qui 
volgués, pogués emprar l’entitat com a un instrument de blanqueig.  

Tot i això, hi ha un aspecte important també a considerar a l’hora de plantejar un increment d’efectius a 
l’INAF. Si finalment s’opta per buscar una supervisió via banc central estranger –com es pot haver 
parlat per exemple de França- i serà aquest qui ja assumeixi bona part de les atribucions de supervisió, 
no seria prudent esperar? Tenir clar quin model s’agafa i, per tant, en funció d’aquest decidir quants 
efectius realment fan falta? (GM-PS)  

2. Detall important fa referència a la comissió de prevenció de blanqueig. Ha quedat en evidència que 
no ha acabat de complir del tot aquesta funció preventiva. Tot just sembla que serveix per complir amb 
el Moneyval. A destacar el fet que, per exemple, no s’hagi convidat a participar l’INAF quan es tractava 
el sector financer. No es va parlar del cas BPA i, abans, tampoc s’havia fet cap seguiment dels casos que 
s’havien judicialitzat, ja fos a Andorra o a altres països. (GM-PS)  

Conclusions GPL  

1. En aquest apartat des del Grup parlamentari Liberal, creiem que és imperatiu tenint present l’exposat 
anterior, que és necessari realitzar importants canvis, en tots els nivells, sota la tutela d’experts de 
màxima solvència en el sector, que duguin a terme un diagnòstic clar precís i quantificat de la situació 
actual i dels reptes a assolir.  

BLOC 3: CONFIDENCIALITAT  

Conclusions GPD  

1. La qüestió dels criteris de confidencialitat de la informació. (GPD)  

Conclusions GM-PS  

1. Un altre detall que cal remarcar són les dificultats, enormes dificultats, que ha tingut la comissió per 
tenir accés a la informació i la documentació necessària per poder fer la tasca encomanada. La negativa 
a facilitar documentació ha estat gairebé total tan per part de Govern com dels organismes. 
Especialment destacable l’opacitat de la UIF que fins i tot s’ha negat a fer arribar els comunicats tècnics 
que emetia malgrat no tenir cap base legal per fer-ho i ser decisió discrecional del seu màxim 
responsable. La darrera sentència del TC que atorga als germans Cierco el dret a consultar l’informe de 
l’INAF on es declarava “inviable” BPA evidencia que hi ha hagut un excés de zel a l’hora de tenir molt 
poca transparència. (GM-PS).  

Conclusions GPL  

1. Des del grup Parlamentari Liberal lamentem els retards en l’aportació de la documentació sol·licitada 
a la comissió, així com la denegació de la mateixa sota el principi de confidencialitat abastament emprat 
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en les respostes. Creiem que és necessari trobar la fórmula correcta per tal que la informació flueixi i no 
doni lloc a un alentiment de la feina de la comissió i del consellers generals, ni peu a males 
interpretacions. Fem especial incís en la negativa a lliurar l’informe on es declara inviable BPA, per part 
de l’INAF tant a petició de la Comissió especial, com a petició del President del Grup Parlamentari 
Liberal.  

BLOC 4: PROCEDIMENT DE RESOLUCIÓ  

Conclusions GPD  

1. El pla de resolució de BPA. La creació d’una nova entitat bancària, Vall Banc. L’Auditoria de PWC. 
Les revisions estàtica i dinàmica.; les Operatives dubtoses. La valoració econòmica de BPA. La 
recapitalització de BPA. El procés de venda. La capitalització de Vall Banc. El traspàs d’actius i passius 
de BPA a VallBanc. Accionistes, clients i treballadors. (GPD)  

2. La segona nota del FinCEN. (Retirada de proves i sancions i manteniment notice finding) (GPD)  

3. L’adjudicació de VallBanc. (GPD)  

Conclusions GPL  

1. El Grup Parlamentari Liberal creiem oportú desenvolupar tots els punts aportats pel Grup 
Parlamentari Demòcrata.  

BLOC 5: PROCEDIMENTS JUDICIALS  

Conclusions GPD  

1. Esment de la litigiositat civil, administrativa i laboral. (GPD)  

Conclusions GPL  

1. En el informe de Standard&Poor’s de data 12 de febrer de 2016, adverteixen que les accions legals 
dels antics accionistes de BPA podrien endarrerir tot el procés.  

Avui aquest procés s’ha dut o ja s’està duent a terme en les demandes legals quines seguiran el seu curs 
en els diferents àmbits, i restem a l’espera de veure les seves implicacions futures.  

BLOC 6: MESURES A EMPRENDRE DE FUTUR  

Conclusions GPD  

1. Cal reforçar la solidesa del sistema financer i la qüestió del tercer pagador. S’aposta per estudiar 
diferents vies com una adhesió o col·laboració amb el BCE, FMI o el BPI.  

S’ha de reforçar el rol de l’INAF i de la UIFAND per garantir que els comunicats i les comunicacions 
que emet es respectin i que dit òrgan tingui les eines necessàries per a controlar i fer respectar les 
directrius per part de les entitats financeres. (GPD)  

Conclusions GM-PS  

1. Un detall que queda clar, i així ho han apuntat tant des de Govern com des de la UIF, l’INAF, l’ABA 
i l’AREB és que la decisió d’intervenir BPA ve donada no tant per la nota del FinCEN sinó pel fet que, 
arran d’aquesta, els corresponsals tallen totes les línies amb el banc i el deixen “mort”. Això demostra la 
vulnerabilitat excessiva del sistema que depèn, justament, d’aquests corresponsals. Si tallen, pot caure 
tot.  

Aquesta circumstància suposa un risc clau a nivell de sobirania i fa més que aconsellable la necessitat de 
tenir un banc central o que algú actuï com aquest en el cas d’Andorra, és a dir, un prestador de darrera 
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instància.(GM-PS)  

2. Un darrer apunt important és la demanda del sector per actualitzar la legislació sobre companyies 
d’assegurances, no només del sector tradicional sinó també dels productes amb important component 
financer. La petició és unànime, ja que recorden que els actuals textos daten de fa molts anys i, ara 
mateix, dificulten el creixement del sector. (GM-PS)  

3. De les compareixences també s’extreu que en el futur immediat venen nous canvis importants pel 
sector financer, vinculats a l’aplicació i la implementació de les obligacions contretes en signar l’Acord 
Monetari. Alguns d’ells comportaran també un número important de modificacions legislatives. (GM-
PS)  

Conclusions GPL  

1. Valoració i adopció de Polítiques macroprudencials: amb l’objectiu d’identificar riscos sistèmics, 
prevenir-los, i augmentar la capacitat de resistència del sector financer, i adopció de mesures per 
contrarestar les fonts de risc.  

2. Adopció de polítiques microprudencials: a partir dels principis, i gradualitat de Basilea III, en relació 
a les entitats financeres.  

3. Seguiment, valoració i avaluació de la implementació de les directives de la Unió Europea, establertes 
en l’Acord d’Unió Monetària entre la Unió Europea i el Principat d’Andorra de 30 de juny del 2011.  

4. Valoració i adequació de les institucions de control i supervisió del sistema financer andorrà, tant de 
la Unitat d’Intel·ligència Financera i de l’Institut Nacional Andorrà de Finances.  

5. Creació o mecanismes que facilitin l’accés a un prestador d’últim recurs.  

6. Anàlisi i valoració de l’adhesió als organismes internacionals del Fons Monetari Internacional i/o del 
Banc Mundial.  

7. Seguiment de la resolució adoptada en el debat d’orientació política dels passats 8 i 9 d’octubre del 
2015, on s’encomanava a Govern que estudiï la conveniència, d’una banda, de la creació d’un banc 
central andorrà i d’altra banda, de l’adhesió del Principat d’Andorra al Fons Monetari Internacional i al 
Banc de Pagmaents Internacional i gaudir d’una supervisió bancària internacional a fi d’aportar una 
major seguretat i reduir els riscos sistèmics. Proposta aprovada pels 28 consellers generals d’aquesta 
cambra.  

8. Anàlisi de les relacions exteriors i de la xarxa diplomàtica.  

9. Avaluació i seguiment de les valoracions de les Agències de Ràting Internacional. 
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